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Què és el Consell Nacional dels Infants  
i els Adolescents de Catalunya? 
És un espai de trobada i participació dels infants  
i els adolescents de Catalunya,  
on reflexionen, opinen i fan propostes  
sobre els temes que els afecten.

Els infants i adolescents expressen els seus desitjos, 
demandes, propostes, projectes, retrets o crítiques  
als polítics per tal de fer un país millor per a tothom.

El Consell Nacional dels Infants i els Adolescents  
de Catalunya (CNIAC) es constitueix amb vocals 
representants dels consells d’infants territorials 
en funcionament.

El CNIAC depèn  
de la Direcció General d’Atenció  
a la Infància i l’Adolescència  
de la Generalitat de Catalunya.

Qui forma part del CNIAC?                                             

Infants i adolescents de Catalunya de 8 a 17 anys.

El CNIAC ha de procurar una representació  
territorial i social àmplia, és a dir,  
ha de garantir un nombre semblant de nens i nenes,  
d’infants i adolescents, així com la presència d’infants  
més vulnerables: discapacitats, minories ètniques,  
d’origen estranger i protegits per tutela pública, entre altres.
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Quines són les funcions del CNIAC?
El CNIAC s’ocupa de:

►	 Representar els interessos i les opinions dels infants  
i els adolescents de Catalunya.

►	 Fer propostes sobre qüestions que afecten  
els infants i els adolescents als organismes 
competents.

►	 Afavorir la imatge positiva dels infants i adolescents,  
i sensibilitzar la societat sobre el dret a ser escoltats  
i a participar en els temes que els afecten.

►	 Vetllar perquè es respecti la Convenció  
de les Nacions Unides sobre els drets de l’infant.

►	 Ser un espai d’opinió i propostes sobre les qüestions 
que els afecten, i intercanviar-les entre els infants  
i els adolescents de Catalunya.

►	 Proposar informes i estudis sobre temes relacionats 
amb la infància i l’adolescència, 
i sobre la participació infantil.

►	 Fer projectes d’interès nacional relacionats  
amb les polítiques d’infància.

►	 Promoure que els infants i els adolescents participin  
en associacions i, promoure la relació  
entre les diverses entitats.

►	 Donar l’opinió sobre programes, propostes  
o iniciatives que afectin els infants i els adolescents.

►	 Facilitar la participació dels infants i els adolescents 
en altres espais de participació de la Generalitat.

►	 Explicar què fa el CNIAC i garantir que els infants  
i els adolescents catalans tinguin representació  
en altres espais de participació locals, autonòmics, 
estatals i internacionals.

►	 Col·laborar amb l’Estat a elaborar els informes  
sobre  el compliment de la Convenció de les Nacions 
Unides sobre els drets dels infants,  
que envia al Comitè dels Drets de l’Infant. 

►	 Facilitar la cooperació internacional d’infants  
i adolescents en activitats que promoguin la pau.

►	 Promoure la creació de consells de participació 
territorial.

►	 Proposar activitats, jornades i campanyes  
per donar a conèixer les aportacions  
dels infants i els adolescents a la societat.

►	 Reflexionar sobre els espais de participació  
que hi ha a l’abast dels infants, i proposar-ne millores.

►	 Fomentar l’aprenentatge entre les persones  
que hi participen.
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Què entenem per participació social?
Involucrar els infants i els adolescents,  
de forma individual o en grup,  
per tal que expressin les seves opinions, 
prenguin decisions en els temes que els afecten 
i actuïn per transformar la societat, el seu entorn, 
les seves relacions... 

És tot allò que fa dels infants i adolescents  
actors de la seva pròpia vida i del seu entorn. 

Com ha de ser la participació dels infants 
i adolescents en el CNIAC?

►	 Respectuosa amb les diferents formes d’expressió.

►	 Voluntària i oberta a tothom.

►	 Real i rellevant: s’han de tractar temes importants  
per als infants i els adolescents, i s’han de veure 
les transformacions que ells proposen.

►	 Representativa: els seus vocals han de representar  
els altres infants i adolescents dels consells infantils 
de procedència, i no a si mateixos. 

►	 Inclusiva: tothom ha de tenir les mateixes oportunitats 
per opinar. 

►	 Permanent: els infants i els adolescents han de participar 
de manera continuada, no de forma puntual.

►	 Autònoma: cadascú ha de prendre i gestionar  
les decisions, en funció de les seves capacitats.

►	 Responsable.

►	 Avaluable: s’han d’avaluar la participació  
i els resultats obtinguts. 
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Com s’organitza el CNIAC?
El CNIAC s’organitza en els càrrecs següents:

President/a
És un infant o adolescent escollit pels membres 
de l’Assemblea. 

Quines funcions té?
►	 Convocar i presidir totes les sessions de l’Assemblea 

i de la Comissió Permanent.

►	 Ordenar el debat de les sessions de l’Assemblea.

►	 Representar el CNIAC. 

President/a honorífic/a:
És el conseller/a del departament responsable  
de les polítiques d’infància 

Vicepresident/a
És un o més infants o adolescents escollits entre els vocals  
que formen part de l’Assemblea.  
El càrrec és per a 2 anys.

Quines funcions té?
►	 Col·laborar amb la Presidència. 

►	 Representar públicament el CNIAC.

El primer vicepresident/a substitueix el president/a  
en cas d’absència o quan així ho delegui. 

Secretariat
És un infant o adolescent escollit entre els vocals 
que formen part de l’Assemblea. El càrrec és per a 2 anys.

Quines funcions té?
►	 Redactar les actes de les reunions 

per deixar constància dels temes que es parlen  
i de les decisions que es prenen en cada reunió.

►	 Portar la comunicació interna i externa del Consell.

Assemblea 
És l’òrgan de màxima representació del CNIAC 
i està integrada pels càrrecs següents:

►	 Presidència honorífica
►	 Presidència
►	 Vicepresidència o vicepresidències
►	 Secretariat
►	 Vocals

Quines funcions té?
► 	 Decidir les línies generals d’actuació del Consell.

► 	 Escollir els membres de la Comissió Permanent.

► 	 Decidir les accions que ha de fer la Comissió 
Permanent.

► 	 Redactar, aprovar i modificar el reglament  
de funcionament intern. 

► 	 Escollir entre els vocals de l’Assemblea els infants  
i adolescents que ocuparan la presidència,  
la vicepresidència i el secretariat. 

► 	 Designar grups de treball perquè estudiïn els temes 
proposats per la Comissió Permanent.
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L’Assemblea està formada per un màxim de 100 persones. 
Els vocals són escollits pels infants i adolescents que formen part  
dels consells de participació territorial.  
Almenys hi ha d’haver un representant per comarca. 

Els càrrecs de l’Assemblea són per a 2 anys,  
i només es poden renovar una vegada.  
Cadascú representa el territori que l’ha designat.

Els membres de l’Assemblea han de presentar un document signat, 
amb el vistiplau del pare o la mare, els tutors o guardadors legals,  
on manifestin la voluntat de participar en el CNIAC.

L’Assemblea s’ha de reunir, com a mínim, 2 vegades l’any.  
A la primera sessió es presenten i s’estudien les accions  
que es faran durant l’any, i a la segona, s’avaluen  
els resultats d’aquestes accions.

L’Assemblea també pot celebrar sessions extraordinàries 
quan ho demani la Comissió Permanent o un 10 per cent dels vocals. 

Comissió Permanent
És l’òrgan que duu a terme les decisions de l’Assemblea  
i coordina les reunions i les tasques dels grups de treball. 
Està integrada pels càrrecs següents:

► 	 Presidència
► 	 Vicepresidència o vicepresidències
► 	 Secretariat 
► 	 10 vocals de l’Assemblea

La Comissió Permanent es reuneix cada 3 mesos.  
També pot celebrar sessions extraordinàries  
quan ho demani la Presidència, la Vicepresidència,  
o una tercera part dels membres de la Comissió Permanent.

Secretaria tècnica
És l’òrgan encarregat de donar suport tècnic i econòmic al CNIAC,  
i d’acompanyar i difondre la tasca dels diferents òrgans que l’integren.

El formen una o més persones funcionàries adscrites  
a la Direcció General d’Atenció a la Infància i l’Adolescència 
de la Generalitat.
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Algunes qüestions de funcionament intern
Renovació dels càrrecs
El primer CNIAC es renovarà passats 2 anys de la seva constitució.  
A partir d’aleshores, la meitat dels càrrecs del CNIAC  
s’hauran de renovar cada any. 

Despeses de desplaçament
Als membres del CNIAC només se’ls pagaran les despeses 
de desplaçament, sempre que estiguin acreditades. 
No es rebrà cap import en concepte de drets d’assistència. 

Mitjans electrònics
Els mitjans informàtics seran el canal preferent  
de comunicació i participació.  
Sempre que sigui possible,  
les reunions es faran en videoconferència.

Dret a ser escoltats i a participar 
El dret de tots els infants i els adolescents a ser escoltats  
i tinguts en compte és un dels valors fonamentals  
de la Convenció de les Nacions Unides sobre els drets de l’infant. 

A l’hora de crear i donar forma legal al Consell Nacional  
dels Infants i els Adolescents de Catalunya, així com als consells 
territorials, es prenen com a referència els textos normatius següents:

► 	 Convenció de les Nacions Unides sobre els drets de l’infant 
(1989)

► 	 Observació general núm. 12 del Comitè dels drets de l’infant:  
«El dret de l’infant a ésser escoltat» (51a sessió, Ginebra,  
25 de maig - 12 de juny de 2009)

► 	 Constitució espanyola (1978)

► 	 Estatut d’autonomia de Catalunya (2006)

► 	 Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de serveis socials

► 	 Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local

► 	 Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
refós de la llei municipal i de règim local de Catalunya

► 	 Decret 202/2009, de 22 de desembre, 
dels òrgans de participació i de coordinació  
del Sistema català de serveis socials

► 	 Llei 12/2009, de 10 de juliol, d’educació

► 	 Llei 14/2010, de 27 de maig, dels drets i les oportunitats  
en la infància i l’adolescència
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Notes



El text complet del Decret 200/2013, de 23 de juliol, 
dels consells de participació territorial i nacional dels infants 
i els adolescents de Catalunya es pot consultar a:
► Web: treballiaferssocials.gencat.cat

Els documents de la col·lecció “Lectura Fàcil”
es poden consultar a:
►  http://treballiaferssocials.gencat.cat/ca/el_departament/
publicacions/col_leccions_del_departament/lectura_facil/

Per a més informació:
Departament de Treball, Afers Socials i Famílies
Web: treballiaferssocials.gencat.cat

i

http://treballiaferssocials.gencat.cat
http://treballiaferssocials.gencat.cat
http://treballiaferssocials.gencat.cat/ca/el_departament/publicacions/col_leccions_del_departament/lectura_facil/
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